

DOI : 10.18572/1813-1247-2019-3-11-18

РАЗВИТИЕ ГОСУДАРСТВЕННОЙ ПОЛИТИКИ ПО СОКРАЩЕНИЮ ТАБАКОКУРЕНИЯ В РОССИИ

Храмцов Александр Борисович,
доцент Тюменского индустриального университета,
кандидат исторических наук
khramtsov_ab@bk.ru

В статье исследован процесс развития государственной политики по сокращению табакокурения в России. Выделены 3 ключевые этапа: 1) становления (2001–2010 гг.) — разработка и введение мер по сокращению спроса на табак и его поставок на рынок; 2) развития (2011–2015 гг.) — введение мер по предотвращению воздействий на человека табачного дыма и снижению потребления табака; 3) нововведений (2016 г. — по сегодняшний день) — повышение акцизов и налогов, усиленный контроль за производителями табака и другие меры. Выявлен ряд проблем в реализации мероприятий по сокращению табакокурения и даны рекомендации по их решению.

Ключевые слова: антитабачная политика, табак, табакокурение, вред курения, антитабачное законодательство, сокращение потребления табака.

DEVELOPMENT OF THE STATE POLICY OF TOBACCO SMOKING REDUCTION IN RUSSIA

Khramtsov Aleksandr B.
Associate Professor of the Tyumen Industrial University
Candidate of Historical Sciences

In article development of state policy on reduction of tobacco smoking in Russia is investigated. 3 key stages are allocated: 1) formation (2001–2010) — development and introduction of measures for reduction in demand for tobacco and its deliveries to the market; 2) development (2011–2015) — introduction of measures for prevention of impacts on the person of tobacco smoke and to decrease in consumption of tobacco; 3) innovations (2016 — till today) — increase in excises and taxes, the strengthened control of producers of tobacco and other measures. A number of problems in realization of actions for reduction of tobacco smoking is revealed and recommendations about their decision are made.

Keywords: antismoking policy, tobacco, tobacco smoking, harm of smoking, antismoking legislation, tobacco consumption reduction.